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Snimio Nemawa PAN^I]

eorganizacija Vojske zavr{ena je u junu 2007. godine. „Nama
treba kvalitetnija Vojska koja je u stawu da uradi posao zbog
koga postoji. Generalno opredeqewe reforme bilo je da neod-
govaraju}i kvantitet  promenimo u potreban kvalitet” – izjavio
je tim povodom general-potpukovnik Zdravko Pono{. Kakva su

iskustva u praksi proteklih {est meseci uhodavawa novog modela
organizacije i da li smo wime dobili to {to se o~ekivalo, pitawa
su kojima zapo~iwemo razgovor:

– Ta~no je da smo zavr{ili reorganizaciju Vojske za 13 meseci.
To je neobi~no brzo ura|eno, ~ak br`e nego {to je bilo predvi|eno.

Prvi efekat te reorganizacije bio je da smo stvorili neuporedivo
pregledniju situaciju u Vojsci. Kao da smo raskr~ili neku {ikaru

u {umi, pa je bilo sasvim jasno koje od tog preostalog drve}a
raste uspravno, koje vaqa, koje je kvrgavo i raste ukrivo, a

koje uop{te tu ne treba da postoji. Potvrdilo se da pri~a o
desetinama brigada u na{oj vojsci nije ba{ stajala na

REFORME 
G E N E R A L - P O T P U K O V

Uveren sam da ova na{a 
reforma nije neuspe

{na. Da li je popularna?
Jo{ nije vreme da se o tome
sudi. Popularnost uostalom 
nije lako ste}i drasti~nim
mewawem stvari. Mo`da i
nije toliko va`no da li je 
reforma popularna, 
mnogo je va`nije da li 
nailazi na razumevawe. 
A ja mislim darazumevawe
imamo, i to sve vi{e. 
Ne bi qudi sa takvom 
energijom uradili svoj deo
posla tokom reorganizacije
da nije bilo razumevawa. 
Bilo je o~igledno da situacija
od pre nekoliko godina nikuda

ne vodi. Vojna profesija i 
Vojska danas ponovo postaju tema,

ali na znatno pozitivniji na~in.
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Reorganizacijom koju smo sproveli u Vojsku je vra}en i takmi-
~arski duh. Postavka u kojoj ima mawe mesta za vi{e ~inove dovodi
qude u situaciju da se takmi~e za wih. Sa reformom sistema plata
dobili smo skalu po kojoj svako napredovawe u slu`bi, ne samo po
~inu nego pre svega po polo`aju, nosi ozbiqno pove}awe plate. Na
taj na~in se vrednuje posao koji se obavqa, a ne ~in koji je ste~en sti-
cajem okolnosti u dosada{wem periodu. 

Uspostavili smo i mnogo mawu kvotu
za upis na vi{e oblike usavr{avawa –
komandno-{tabnog i general{tabnog. Mo-
ra postojati sasvim jasna projekcija {ta
}e qudi koji poha|aju te {kole raditi ka-
da ih zavr{e. Ta vrsta {kolovawa je sku-
pa, to je investicija, a ta investicija }e
se vratiti samo ako znamo koga i za{to
{kolujemo. O~ekuju nas veliki poslovi na
reformi vojnog {kolstva. Rekao bih da tu
ima jo{ mnogo da se radi. Vojna akademija
je pre svega specifi~na proizvodwa koja
treba da radi za odre|eno tr`i{te. To
tr`i{te je Vojska. Zna~i, mora}e da „pro-
izvodi“ to {to Vojsci treba. 

Pomiwawem promene sistema vred-
nosti, pretpostavqam da ste mislili
i na promenu odnosa prema poslu i
profesiji.
– Vi{e puta sam govorio da je u ovoj

na{oj profesiji nemogu}e pozitivan od-
nos prema poslu napajati samo patriotizmom. To nije realno. Mora
postojati i druga dimenzija – racionalna, materijalna. Stvari pola-
ko prepoznajemo po pove}awu plata, ali to, na`alost, ne bismo mo-
gli tvrditi i za stambenu politiku. Tu se jo{ ni{ta nije dogodilo. Ne-
voqa je {to ta oseka u re{avawu stambenog pitawa traje ve} godina-
ma, {to su qudi na ivici strpqewa, a meni se ~ini da je te{ko prav-
dati da sve ba{ tako mora i da bude. Ima toliko vojne imovine koja
~eka da bude prodata. Sada nam samo pri~iwava tro{ak, i te{ko je
objasniti za{to sve to ne mo`e da se pretvori u ono {to nam treba.
Nama trebaju stanovi, treba nam vojna oprema... Ta pitawa nisu u
nadle`nosti Vojske i General{taba. Na`alost, nisu kompletno ni u
nadle`nosti Ministarstva. Preneta su na jednu dr`avnu agenciju u
ovom momentu. Ne znam da li tako mora da bude, ali je zaista te{ko
opravdati to nepotrebno dugo stajawe...

Pomenuli ste balast infrastrukture. Da li se wenom proda-
jom  stvari zaista mogu re{iti?
– Bez ikakvog pove}awa buxeta mi mo`emo da uradimo mnogo.

Od po~etka sam ukazivao da Vojska ne tra`i toliko drasti~no po-
ve}awe buxeta u apsolutnom iznosu. Na kraju, mi i nismo u situa-
ciji da se poga|amo sa dr`avom o tome  koliko tra`i da joj se omo-
gu}i raspolagawe sopstvenim, unutra{wim rezervama stvorenim
reformom. Upravo su iz tih rezervi pove}ane plate, kao i buxet
za kapitalne investicije. Krajwe je vreme da se deblokira i za-
kqu~ani vi{ak imovine. 

~vrstim nogama. Kada smo formirali mawe brigada, pokazalo se da
su gotovo svi kvalitetni resursi koje smo imali, materijalni i qud-
ski, bili jedva dovoqni za te nove brigade. Jedini ozbiqan vi{ak
nakon reorganizacije bila je infrastruktura. Taj vi{ak i sada ima-
mo i sa wim se prili~no mu~imo. Trebalo bi da se proda. U me|uvre-
menu, mi ga i daqe ~uvamo, a sve to nepotrebno odliva energiju i
sredstva.

Jedinice koje smo formirali sada
su u stawu da izvr{e zadatke zbog kojih
postoje. Po~etnu ideju o prevo|ewu vi-
{ka kvantiteta u kvalitet samim tim smo
i ostvarili. Obaraju}i nepotrebni
kvantitet postizali smo u{tede koje su
nam omogu}ile da podignemo kvalitet
onome {to treba da postoji. Upravo tim
u{tedama, sa takvim smawewem tro{ko-
va i reorganizacijom Vojske, smawili
smo i operativne tro{kove, pre svega
logisti~ke i administrativne, toliko da
je bilo mogu}e da se u finansijskom pla-
nu za 2008. godinu ozbiqno pove}aju in-
vesticioni tro{kovi i da se pokrenu
ozbiqnije nabavke. Prvi vidqivi efe-
kat toga o ~emu govorim jeste i pove}a-
we plata. Govorimo pre svega o rezul-
tatima unutra{wih u{teda. I to je veo-
ma zna~ajan efekat reorganizacije koju
smo sproveli. 

Radikalni koraci preduzeti na po~etku transformacije VS
zna~ajni su u organizacionom smislu. Sada je Vojska svedena na
optimalni oblik i brojno stawe. Druga faza reforme je znatno
suptilnija, sporija... Upozorili ste da je za wu neophodna i pro-
mena sistema vrednosti. O kakvim promena je re~?
– Veoma je va`no to {to je u Vojsci napokon formacijski uspo-

stavqena kadrovska piramida. Mi sada po formaciji imamo mnogo
mawi broj majora nego poru~nika, potpukovnika nego majora, mawe
pukovnika nego potpukovnika... Takva piramida postoji u skoro svim
modernim vojskama. Mi smo je sledili, nastoje}i da ispravimo pot-
puno neopravdanu i nepotrebnu situaciju u kojoj smo dugi niz godina
imali deformisanu kadrovsku piramidu... Taj posao je najpre treba-
lo formacijski svesti u odgovaraju}e okvire, a onda usvojiti oprede-
qewe da se vi{i ~inovi dobijaju samo onda kada za to postoji potre-
ba u sistemu. Vi{i ~in se ne mo`e dobiti samo zato {to je neko „od-
sta`irao” na nekom radnom mestu dovoqno dugo, a to {to trenutno
Vojsci ne treba jo{ jedan pukovnik, „nije ni va`no – wemu to sleduje,
jer je stekao uslov“. Tu logiku smo definitivno promenili. U ovom
trenutku u Vojsci imamo oko 200 pukovnika, taman toliko koliko i
formacijski imamo mesta za taj ~in. To je, treba i to re}i, dva i po
puta mawe nego {to ima pukovnika u strukturama Ministarstva od-
brane. Ta anomalija treba hitno da bude re{ena, jer takva situacija
jednostavno nije normalna. ^ak i postojawe ogromnih sistema vojnog
zdravstva i {kolstva ne opravdava takav disbalans. 

Poreme}aj sistema vrednosti koji nosi
rat o{teti jednu generaciju, eventualno dve,
ali to ne sme biti vi{e od o{te}ewa. Sistem
vrednosti na kome mi po~ivamo star je vi{e
od dva milenijuma. Kao jedna generacija, mi ne
smemo dozvoliti sebi da mislimo da imamo
pravo da ga drasti~no modifikujemo.  

Vi{e puta sam govorio da je nemogu}e u
ovoj na{oj profesiji pozitivan odnos prema
poslu napajati samo patriotizmom. To nije re-
alno. Mora postojati i druga dimenzija – ra-
cionalna, materijalna. Stvari polako prepo-
znajemo po pove}awu plata, ali to, na`alost,
ne bismo mogli tvrditi i za stambenu politiku.
Tu se jo{ ni{ta nije dogodilo.

ILI NEUSPE[NE
SU ILI NEPOPULARNE,

N I K  Z D R A V K O  P O N O [ ,  N A ^ E L N I K  G E N E R A L [ T A B A V S



{tvu. Pogotovo danas kada je sve dostupno, kada ne postoje zabrawe-
ne informacije o tome {ta Vojska radi i kako funkcioni{e u miru.
Nama je potrebno razumevawe civilnog sektora. Treba nam da nas
gra|ani Srbije prepoznaju i prihvate kao potreban i koristan deo
dru{tva. Vojska nije neko ko samo tro{i. Mislim da idemo u tom sme-
ru, iako znam da je to proces koji se ne odvija tako brzo. Kada govo-
rimo o qudima u Vojsci i wihovom razumevawu reforme, vrlo je bit-
no da sve to daje rezultate i u ravni wihovih privatnih `ivota. Da
li oni `ive boqe? Jo{ uvek ne. Posle pove}awa plata, neki da, a
mnogi jo{ uvek ne. Mo`da se opet pojavio problem izneverenih o~e-
kivawa. Mo`da su neke izjave date pre povi{ice, koje su govorile o
proseku od nekoliko desetina procenata, qude navele na to da pomi-
sle da se ba{ oni svrstavaju u taj prosek, ili da su iznad wega. To ni-
je ispalo ba{ tako, a izneverena o~ekivawa su ponovo problem. Sa
stanovima se, kao {to sam pomenuo, jo{ ni{ta nije desilo. I{~eki-
vawa su normalna, jer su qudi obavili svoj deo posla. Sada svoj deo
posla treba da uradi neko drugi.

Novu fazu reforme nije mogu}e sprovesti bez nove socijalne
dimenzije unutar sistema. Jasno postavqena motivacija, sistem
beneficija za odre|ene zahteve i izazove, jeste deo nove soci-

jalne politike. Koli-
ko je i na koji na~in
sve to realno i izme-
rivo i izvodqivo?

– Mnoge stvari su
izvodqive. Mi smo i
krenuli sa idejom da
mo`emo unutra{wim
zahvatima da stvori-
mo materijalne re-
zerve. Onda smo pro-
menom sistema napre-
dovawa i upu}ivawa
na {kolovawe po~eli
da obnavqamo takmi-
~arsku dimenziju. Jed-
na od mogu}nosti jeste
da resurse koje ima-
mo pretvorimo u ob-
novqive, a ne u po-

tro{ne. Mislim konkretno na slu`bene stanove. Ve} du`i niz godina
kategorija slu`benih stanova funkcioni{e kao ~udna i perfidna sup-
stitucija za regularne stanove. ^iwenica je da u ve}ini slu~ajeva qu-
di koji su dobili slu`bene stanove vi{e iz wih nisu ni izlazili. Po-
krenuli smo varijantu da vi{e slu`beni stanovi nikako ne budu dode-
qivani na li~nost, ime, ve} na odre|enu du`nost. Kada komandant
preuzme brigadu, preuze}e svoju kancelariju, stan na kome slobodno
mo`e da pi{e komandant te i te brigade. Bez obzira na to koliko de-
ce ima i da li ima svojinu negde drugde u dr`avi. Kada Vojska jednom
kupi tih stotinu-dve stanova, re{i}e taj problem za „vjeke vjekova”.

Dugoro~na strategija za trajno re{avawe stambenog problema
jesu krediti. U ovom trenutku, kada nas na{e plate jo{ ne ~ine i kre-
ditno sposobnim, mora da postoji neka zadr{ka sa starim sistemom
podele stanova u zakup.  Qudi koji su na samom kraju karijere mora-
ju, ipak, imati realnu mogu}nost da dobiju stan u zakup. Sve su to ne-
ki na~ini kojima mo`emo da racionalizujemo ~itavu pri~u, da je u~i-
nimo odr`ivom. Sa dosada{wim pristupom i pravilnicima problem
nikada ne bi mogao da bude re{en. Opet mi iz Vojske ukazujemo kako
situacija mo`e da bude re{ena, umesto da insistiramo na prethod-
nom pristupu koji je primamqiv, ali je ve} godinama zaglavqen i pro-
blem se uve}ava. Zato s pravom o~ekujem da se to i uva`i i da se stva-
ri po~nu re{avati. Predlozi novih stambenih pravilnika, koje smo
sa~inili  pre nekoliko meseci, jo{ uvek nisu do{li na dnevni red.

Vojsku Srbije, po~ev{i od ove – 2008. godine, o~ekuje moder-
nizacija obuke. [ta je to {to se u sistemu obuke mewa?  Mo-
dernizacija vojne tehnike je tako|e va`an korak koji predstoji.
U kom pravcu idemo i koliko smo se svim  tim koracima zaista
pribli`ili realnim zahtevima kompatibilnosti?

Pretpostavqam da je pitawe „biti ili ne biti” `rtva emoci-
ja koje su proistekle iz prethodnih ratova prili~no va`no raz-
re{iti. Kako ga Vi li~no razre{avate, prevladavate? 
– Kada govorimo o prethodnim ratovima, govorimo, u stvari, o

pro{losti. Ono {to je sasvim sigurno jeste ~iwenica da se u pro-
{losti ne `ivi, a ne `ivi se ni od pro{losti. @ivi se u sada{wo-
sti. A kako }e se `iveti u budu}nosti, zavisi od toga {ta smo nau~ili
iz pro{losti i kako usmeravamo svoj ̀ ivot u sada{wosti. Normalno
je da postoje o`iqci na na{oj generaciji. Mnogi nose i li~ne, poro-
di~ne traume. Qudi koji rade dr`avni posao, koji nose uniformu, ma
gde se u hijerarhiji nalazili, moraju da kanali{u li~ne emocije. Na
kraju, sticaj okolnosti koji je jednu generaciju doveo do toga da dr-
`avne i nacionalne probleme re{ava ratom, ne sme biti hipoteka
za generacije koje dolaze. Svaka generacija ima pravo da na svoj na-
~in re{ava odnose sa susedima, drugim dr`avama. Pogotovo da na-
stoji da taj na~in ne bude rat. Zato je va`no da se takve hipoteke ne
prenose na generacije koje dolaze.  

Poreme}aj si-
stema vrednosti koji
nosi rat o{teti jednu
generaciju, eventual-
no dve, ali to ne sme
biti vi{e od o{te}e-
wa. Sistem vrednosti
na kome mi po~ivamo
star je vi{e od dva
milenijuma. Kao jedna
generacija, mi ne sme-
mo dozvoliti sebi da
mislimo da imamo
mandat da ga drasti~-
no modifikujemo.  

„Za uspeh re-
forme va`no je
da imamo unu-
tra{we razume-
vawe u Vojsci i
podr{ku, jer ako samo generali pri~aju o ovome, a izostaje raz-
umevawe do posledweg vojnika, onda su male {anse da uspemo”
– rekli ste. Koliko je svest o neophodnosti reforme i opravda-
nosti wenih oblika prisutna unutar Vojske? Novo i zahtevnije,
po pravilu, nailazi na „otpor sredine”...
– Citira}u svog pot~iwenog, mada to nije uobi~ajeno. General

Bo`idar Forca mi je bio nastavnik na Akademiji. Jednom prilikom
je rekao ne{to {to mislim da je velika istina – da su reforme ili
nepopularne, ili neuspe{ne. Uveren sam da ova na{a reforma nije
neuspe{na. Da li je popularna? Jo{ nije vreme da se sudi. Popular-
nost uostalom nije lako ste}i drasti~nim mewawem stvari. Mo`da i
nije toliko va`no da li je reforma popularna, mnogo je va`nije da li
nailazi na razumevawe. A ja mislim da razumevawe imamo, i to sve
vi{e. Ne bi qudi sa takvom energijom uradili svoj deo posla tokom
reorganizacije da nije bilo razumevawa. Bilo je o~igledno da situa-
cija od pre nekoliko godina nikuda ne vodi, da }e, ukoliko se ni{ta
ne preduzme, sistem odbrane atrofirati. Vojni~ka profesija se uru-
{avala. Postajala je sve nepopularnija. Qudi su po~eli da izbega-
vaju da govore {ta su po profesiji. To je bilo samo po sebi dovoqno
alarmantno. Vojna profesija i Vojska ponovo postaju tema, ali na
znatno pozitivniji na~in. Na`alost, i daqe se de{avaju stvari koje
donose negativnu konotaciju... Nije prijatno kada iz kamiona ispadnu
sanduci sa bombama. Malo zna~i opravdawe da su kamioni stari 25
godina, a i bombe skoro isto toliko, da ih imamo mnogo vi{e nego
{to nam treba, da su resursi za wihovo uni{tavawe ograni~eni, za
skladi{tewe isto tako, da su sve to nasle|eni problemi. Da raspra-
vqamo da li je u osnovi svega toga bila gre{ka samo jednog ~oveka na
dnu vojni~ke hijerarhije, ili nije... Sve to uti~e na ugled Vojske u dru-
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– Postoji nekoliko stvari koje moramo da modernizujemo, osim
{to smo uspostavili modernu strukturu. Rekao sam da moramo da mo-
dernizujemo {kolstvo, da ga u~inimo racionalnim. Te{ko je objasni-
ti za{to Vojna akademija upo{qava tri puta vi{e qudi nego Gene-
ral{tab. ^eka nas i modernizacija sistema obuke. Formirali smo
Komandu za obuku, uveli smo sistem instruktorske obuke, kompletno
novi pristup. Uvodimo i podoficirski kor, kao podr{ku liniji ko-
mandovawa i sistem koji nosi obuku, sistem u kojem podoficiri ima-
ju jasnu perspektivu napredovawa do vrha podoficirske piramide.
Uvo|ewe tog sistema u ve}ini vojski centralne i isto~ne Evrope tra-
jalo je dugo i bilo prili~no bolno, uz svu podr{ku koja im je bila na
raspolagawu. Mi nemamo tako galantnu podr{ku, ali mislim da ide-
mo mnogo br`e nego ostali, jer imamo ne{to od dobrog nasle|a iz
vremena JNA. Imamo odli~an podoficirski kadar iz tog vremena,
kada je podoficirsko {kolovawe trajalo ~etiri godine. To je bila
skupa i velika investicija, pitawe je da li bi danas sve to bilo ra-
cionalno, ali je ~iwenica da imamo qude koji mnogo znaju i mogu, te
}e uspe{no nositi sistem obuke. 

Modernizacija u oblasti opreme i ratne tehnike je ogroman po-
sao koji nas ~eka. Moglo bi se re}i da smo u nekim oblastima propu-
stili skoro dve tehnolo{ke generacije. [ta su nam prioriteti? No-
va sredstva veze. Tu je na{a vremenska zadr{ka od oko dvadesetak
godina i tu mora hitno da se radi. Neki
ugovori su zakqu~eni, kre}e se u nabav-
ke. Me|utim, izgleda da }e taj proces tra-
jati znatno du`e no {to smo mislili, i
izgleda da nam se tu dr`ava nije ba{ odu-
`ila na na~in kako je bio zauzet stav na
Vladi Srbije, a to je da }emo dobiti po-
sebna sredstva za izme{tawe iz fre-
kvencijskog opsega u kome Vojska radi, a
na ime davawa licence civilnim kori-
snicima. Mi taj novac u buxetu za 2008.
godinu nismo dobili, a nabavka se fi-
nansira iz redovnog buxeta. 

Oklopna vozila, to~ka{i, tako|e
spadaju u prioritet. Trebaju nam i nova
transportna sredstva. Kamioni su nam
stariji od qudi koji se u wima prevoze. U
vazduhoplovstvu }e nam i u narednih ne-
koliko godina prioriteti biti remont i
modernizacija, a tek negde oko 2011. godine mo`emo da o~ekujemo na-
bavku vi{enamenskog borbenog aviona. Zapo~eli smo sa moderniza-
cijom li~ne opreme vojnika pe{adije. Razvojni projekat se privodi
kraju i kre}e se sa opremawem. Ne{to od toga }e mo}i da proizvede
doma}a industrija, ne{to ba{ i ne. Da li imamo dovoqno para za
sve to? Za ne{to da, za ne{to ne. Neke kapitalne investicije, poput
novog aviona, ne idu iz redovnog buxeta, to je svima jasno.

Mo`emo da se hvalimo da nam je buxet mnogo boqi nego {to je
bio, ali ne smemo zaboraviti da nije jedina i pouzdana mera apso-
lutni iznos buxeta, nego koliko sredstava imamo po vojniku. Tu`no
zvu~i ~iwenica da je srpski vojnik i daqe  pri dnu evropske lestvice
ako tako pa`qivo pogledamo strukturu buxeta odbrane. Samo vojske
u nekoliko susednih zemaqa su iza nas. 

Sti~e se utisak da je upravo podoficirski kor prili~no ne-
zadovoqan novim raspodelama plata u Vojsci.
– Razumqivo je da qudi u dowem delu platne lestvice nisu u pot-

punosti zadovoqni. Ali nije problem u rasponu plata nego u nivou
najni`e plate. Ipak treba re}i da je Ministarstvo odbrane napra-
vilo ozbiqan iskorak kada je re~  o platama. Nije mogu}e re{iti na-
sle|en problem u jednom koraku. Ovo nije samo jednokratna povi{i-
ca,  nego reforma sistema plata. Biv{i sistem je vrvio od raznih
dodataka koji su nosili pe~ate mo}nih qudi iz odre|enog vremena.
Ministarstvo je bilo pod pritiskom tuma~ewa da na{e plate treba
da se ve`u za plate dr`avnih slu`benika u drugim ministarstvima
prema obrazovnom nivou, uz napomenu da su  u Ministarstvu odbra-
ne i Vojsci qudi sa sredwom {kolom stajali ne{to boqe sa platama
nego u drugim ministarstvima. To obrazlo`ewe za zaposlene u admi-

nistraciji na{eg ministarstva  mo`da bi i moglo da bude prihvatqi-
vo, ali za Vojsku nije, i ona zaista ne treba da se poredi ni sa kim,
jer niko u dr`avi ne radi taj posao. Ako bi eventualno mogla se ne-
kim da se poredi, to je mo`da MUP, ali ~ak ni to. Kada govorimo o
podoficirskom koru, formacijska mesta prvih i glavnih podoficira
nosi}e i vi{e polo`ajne grupe. Zastavnici na takvim radnim mesti-
ma treba da imaju plate ne samo u rangu potporu~nika i poru~nika
nego i kapetana i majora. 

Iskustva iz Kopnene zone bezbednosti su najintenzivnija u
tom smislu. Rad unutar baza je ve} u{ao u odre|ene propisane
procedure, tamo je sastav vojske potpuno profesionalan... [ta
nam taj, uslovno re~eno uzorak, potvr|uje. Pretpostavqam da to
iskustvo name}e i neke nove zahteve, a samim tim i re{ewa.
– Iskustvo iz Kopnene zone bezbednosti je dosta dobro. Ve} dve

godine su dole iskqu~ivo profesionalci. To su qudi koji znaju svoj
posao. Naravno, pretio je rizik da }e se u}i u rutinu, pa smo odlu~i-
li da obnavqamo kadar koji dolazi. Zato smo ukqu~ili i profesio-
nalne vojnike iz ViPVO, Komande za obuku, jedinica neposredno pot-
~iwenih General{tabu i struktura Ministarstva. Bilo je zlonamer-
nih tuma~ewa u medijima – tvrdwi da nismo imali dovoqno vojnika,
pa smo u KZB morali da {aqemo qude iz Vazduhoplovstva. Uop{te
nije re~ o tome. Poku{ali smo da kondicioniramo qude koji su pro-

fesionalni vojnici, a pri tom nekoliko
godina provedu na nekoj prijavnici u Beo-
gradu. To ba{ i nije posao profesional-
nog vojnika. Stoga smo odlu~ili da ve}ina
odradi poneku smenu u KZB. Ve} posle pr-
vog ciklusa takva ideja je nai{la na sve
ve}e interesovawe. Sada se uveliko qudi
raspitaju kada }e slede}a smena. Ne traje
to tako dugo, nije ni tako naporno, a opet
je prilika da se i zaradi. Nema tu neke ve-
like neizvesnosti. Postoji izvestan rizik,
ali to je ne{to {to se podrazumeva u voj-
ni~koj profesiji. 

Jedinice u KZB su dobro opremqene,
snabdevawe se nesmetano odvija, ishrana
i sme{taj su dosta dobri. To iskustvo je od-
li~no. U Kopnenoj zoni bezbednosti uspo-
stavili smo i jednu novu funkciju, koja je
tek uvedena u Vojsku Srbije, a to je civil-

no-vojna saradwa, koja daje odli~ne rezultate. Na{u kancelariju u
Vrawu ve} prepoznaju u tom smislu i neke me|unarodne organizacije,
poput Me|unarodnog komiteta Crvenog krsta. Slovi kao vrlo uspe-
{na u uspostavqawu dobre komunikacije izme|u Vojske i lokalnog
stanovni{tva, posebno albanske nacionalne zajednice u toj zoni. Je-
dinice u Zoni su nam i daqe prioritet u svakom pogledu, pa i u opre-
mawu, a ̂ etvrta brigada, uz Specijalnu brigadu, zaista zaslu`uje ta-
kav tretman. 

Kako je protekao Va{ najnoviji sastanak sa komandantom Kfo-
ra, imaju}i u vidu situaciju na Kosovu i Metohiji?
– Kontakti koje Vojska Srbije ima sa Kforom ve} nekoliko godi-

na, otkako je na snazi Vojno-tehni~ki sporazum, razvijali su se u po-
zitivnom smeru. Otkako sam ukqu~en u sve to nisam uo~io nikakve
oscilacije, ve} bi se pre moglo re}i da sam svedok napretka. Mere
poverewa koje su gra|ene sve ovo vreme daju rezultate. Ti sastanci
odavno nisu mesta gde se gledamo preko stola i o~ekujemo neko izne-
na|ewe, ve} mesta na kojima potvr|ujemo sve {to smo se u me|uvre-
menu dogovorili. Sve ~e{}i su i sastanci koji nisu predvi|eni tro-
mese~nim ciklusom. Ako za to postoji potreba, zakazivawe kratko
traje, a u posledwe vreme se ~esto ~ujem telefonom sa komandantom
Kfora ukoliko postoji potreba da razmenimo mi{qewa ili infor-
macije. Takav na~in komunikacije, koji onemogu}ava pogre{na tuma~e-
wa bilo kakvog gesta ili izjave, vrlo je koristan za obe strane.

Naravno, postoje jo{ mnoge mogu}nosti da se ta saradwa una-
predi. Mi iznosimo svoje predloge. Na posledwem sastanku jo{ jed-
nom sam dobio uveravawe od generala De Marnaka da je Kfor spre-
man da obavi svoj posao na Kosovu i Metohiji onako kako mu to nala-
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Mo`emo da se hvalimo da nam je buxet
mnogo boqi nego {to je bio, ali ne smemo za-
boraviti da nije jedina i pouzdana mera apso-
lutni iznos buxeta, nego koliko sredstava ima-
mo po glavi vojnika. Tu`no zvu~i ~iwenica da
je srpski vojnik i daqe  pri dnu evropske le-
stvica po toj vrsti izdvajawa. Samo Vojske u
nekoliko susednih zemaqa su lo{ije od nas. 

O~ekuju nas veliki poslovi na reformi
vojnog {kolstva, rekao bih da se tu stvari nisu
puno pomakle. Vojna akademija je, pre svega,
specifi~na proizvodwa koja treba da radi za
odre|eno tr`i{te. To tr`i{te je Vojska. Zna~i,
mora}e da „proizvode“ to {to Vojsci treba. 



jer verujem da je lak{e od pe{adinca napraviti tenkistu, nego od
momka koji tek dolazi iz civilstva. A i racionalnije je.

Pitawe teritorijalne pokrivenosti mogu}no{}u za odbranu
ili mobilizaciju za svaku vrstu aktivnosti u situaciji u kojoj
se Vojska realno smawuje, tako|e je va`no re{iti. Iskustva
Nacionalne garde Ohaja, sa kojom VS intenzivno sara|uje ve}
vi{e od godinu dana, Austrije, koja ima sli~an koncept, ili En-
gleske koja ima ~ak kadetske organizacije, govore da je ~itav
sistem, pre svega dr`ava, postavqen tako da stimuli{e tu vr-
stu organizovanosti i motivisanosti dru{tva za odbranu. Ka-
kav je na{ koncept?
– Nisam siguran da je to najboqe pore|ewe. Na{a ideja je bila

da imamo relativno malu i ekonomski odr`ivu mirnodopsku vojsku,
lako upotrebqivu, a da postoji teritorijalna vojska, koja se aktivi-
ra samo u slu~aju potrebe, prirodnih ili tehnolo{kih katastrofa,
ili u slu~aju rata, i tek onda postaje tro{ak za dr`avu. To su tih os-
am teritorijalnih brigada. Taj koncept treba i da za`ivi. To {to smo

formirali centre za obuku i ratne jedi-
nice ne zna~i da je posao zavr{en. Ve}
dugi niz godina nismo imali obuku rezer-
vnog sastava. To ko{ta, ali }emo morati
i tu obuku da obnovimo. Na kraju o~eku-
jem da se ispostavi kao opravdana po~et-
na opcija – da nije sve u brojkama, u tome
koliko ne~ega ima, ve} koliko je to {to
imamo kvalitetno.

To {to je na{ demografski potenci-
jal takav da mo`emo da stavimo  vi{e od milion i po mu{karaca pod
oru j̀e, ne zna~i da to treba i da uradimo. Ako jo{ jednom pogledamo
{ta je osnovna uloga Vojske, vide}emo da ona treba da omogu}i ostat-
ku dru{tva da u miru stvara nove vrednosti i da u`iva u wima. Ako
pogledate ko je to ratno sposoban, jasno je da su ratno sposobni oni
koji su i radno sposobni. Pojednostavqeno gledano, nije razumno da
u miru previ{e radno sposobnih qudi vojno anga`ujete, ve} da krei-
rate sistem koji je u stawu da se brzo transformi{e, shodno bezbed-
nosnoj situaciji. 

„Jer, ni{ta nije gore nego velika, staja}a i slabo pla}ena
vojska. To onda postaje rizik za dru{tvo. Vojna profesija u Sr-
biji je prili~no degradirana. Imamo ose}aj da je Vojska ne`e-
qeno dete u dru{tvu, kome roditeqi daju xeparac da ga vi{e ne
gledaju. Sve {to je Vojska, uprkos takvom stavu, uradila u pret-
hodnom periodu mo`e se smatrati nemogu}om misijom” – rekli
ste novinaru Foneta krajem 2007. godine. Vojska vi{e nije ve-
lika, nije ni staja}a, ali je jo{ uvek slabo pla}ena. Da li }e
misija koja je pred wom u narednom periodu, ipak, biti mogu}a,
a ne vi{e nemogu}a, a ipak izvedena, {to dodatno iscrpquje?
– Nazvao sam nemogu}om misiju koju smo, ipak, uspe{no reali-

zovali u tom periodu. Izgledala je kao nemogu}a, a re}i }u vam i za-
{to. Kada smo krenuli sa reformom 2006. godine razilazila se Dr-
`avna zajednica Srbija i Crna Gora, a mi smo i daqe sprovodili
ozbiqnu reformu neporeme}eni tim doga|ajem, {to, prizna}ete, ni-
je jednostavna stvar. U 2007. godini, nakon izbora ~ekali smo dugo
da se formira vlada, sa tehni~kom vladom i privremenim finansi-
rawem mi smo i daqe vodili celu pri~u i ulazili sve dubqe u re-
formu. U drugom delu 2007. godine stigao je novi menaxment u Mini-
starstvo odbrane,  koji je tako|e imao svoj period uhodavawa. Pono-
vo smo nastavili da radimo svoj posao istim intenzitetom. Ako smo u
svim tim okolnostima uspeli da sprovedemo transformaciju, za{to
to onda ne bismo i sada.

Kako se ose}a ~ovek koji u trenutku predsedni~kih izbora ima
jasne naznake jednog od kandidata da }e biti smewen istog tre-
nutka kada taj kandidat osvoji vlast?
– Postavqewe i smewivawe na~elnika General{taba jeste

ustavno i zakonsko ovla{}ewe predsednika Republike. To je ne{to
{to se podrazumeva i svako ko je na du`nosti na~elnika General{ta-
ba treba da bude potpuno svestan te ~iwenice. Nema tu emocija. Va-
`no je da se po{tuje zakon i da predsednici rade svoj posao, a gene-
rali svoj. Dragana MARKOVI]
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`e mandat – da obezbedi mir i bezbednost za sve gra|ane i za wiho-
vu imovinu. Mandat je jasan, on proizilazi iz rezolucije 1244. Od-
nos VS i Kfora definisan je Kumanovskim sporazumom, tako da tu
nema nejasno}a. Zato i ne o~ekujem da }e na toj liniji biti nekih
ozbiqnih problema. A ako ih i bude, ako ih izazovu oni koji mogu da
ih izazovu, mislim na ekstremiste, Vojska Srbije i Kfor delova}e
kao partneri, svako u svojoj zoni odgovornosti.

Pravi iskorak kada je u pitawu promena svesti ~ini se naj~e-
{}e investirawem u obrazovawe. Kakve su mogu}nosti Vojske
Srbije u tom smislu?
– Pomenuo sam da Vojna akademija mora da proizvodi onaj pro-

fil koji je Vojsci potreban. Sasvim je u redu to {to treba da se pri-
lago|ava civilnom {kolstvu, da se akredituje na Beogradskom univer-
zitetu, da prati Bolowsku deklaraciju... To su stvari koje Vojska po-
{tuje. Me|utim, Akademija mnogo ko{ta,
ima respektabilnu istoriju i mora da
obrazuje odgovaraju}i kadar. Sa {to mawe
para da dobije {to boqi kvalitet. I u tom
{kolovawu naslawa}emo se  na civilne
resurse. Nije to ni{ta novo. Imali smo to
i ranije. Vojska je pozajmqivala profeso-
re sa civilnih fakulteta, za oblasti koje
sama nije mogla  da popuni. Mislim da je
dobro da i sada bude tako. [kolovawe u
inostranstvu je ne{to od ~ega ne treba be`ati. U tom smislu sara|uje-
mo sa Francuskom, Nema~kom, Italijom, Gr~kom, SAD, Kinom, Veli-
kom Britanijom, a uskoro i sa Rusijom. Stranci se {koluju i kod nas,
dodu{e, jo{ uvek srame`qivo, moglo bi i vi{e i boqe.

Oblast obrazovawa je uvek u nekoj vrsti reforme. Tu nepresta-
no ne{to mora da se prilago|ava. Pre nekoliko godina bio je popu-
laran termin „revolucija u vojnim poslovima”, koji je te{ko defini-
sati, ali se su{tinski oslawao na ~iwenicu da su tehnolo{ki poma-
ci izazvali mnoge promene u vojnoj misli, strategiji, taktici. Sve to
ukazuje na akutnu potrebu da se sistem obrazovawa brzo prilago|a-
va novinama. 

Kakav je to i koliko razli~it profil oficira koji Vi sada
o~ekujete od Vojne akademije?
– Treba nam mnogo vi{e tehni~kog obrazovawa. U isto vreme je

veoma va`no da sa~uvamo ono {to je institucionalno znawe akumu-
lirano u srpskom vojnom {kolstvu. Bilo bi prili~no neodgovorno
odre}i se ne~ega {to je gra|eno vi{e od sto godina. Ali isto tako ne
mo`e da se u~i o ne~emu {to u na{oj vojsci vi{e ne postoji. Neshva-
tqivo je da je pro{le godine neko od profesora dao slu{aocu, kako
po mom utisku neopravdano nazivaju studente, „da re{ava neku bri-
gadu” kakva u Vojsci Srbije vi{e ne postoji. Neki od nastavnika, o~i-
gledno, ne znaju od ~ega se ova vojska sastoji.  

Prva faza reforme, a i druga pogotovo, ponovo uslovno re-
~eno, kao posledicu ima i izvestan broj oficira koji se penzi-
oni{u sa 40, 45 godina starosti. Da li postoje planovi koji bi
te qude, veterane, motivisali i mobilisali da svoja znawa i
iskustva na neki na~in i daqe prenose sistemu odbrane?
– Od kada sam ja na ~elu General{taba, u Vojsci nije bilo line-

arnog penzionisawa – ni po godinama, ni po ~inu. Znam da je upravo
takvim postupkom napravqena velika {teta u prethodnom periodu i
mislim da je dobro ura|eno {to smo to zaustavili. Ne mo`e da bude
kriterijum za penzionisawe to koliko neko ima godina ili koji je
~in, ve} koliko kvalitetno radi svoj posao. Osnovni kriterijum je da
se nije ogre{io o zakon i vojne propise. Za one koji dobro rade svoj
posao u Vojsci Srbije bi}e mesta – automatizma u napredovawu vi{e
ne}e biti. U ovom momentu mi jo{  imamo ne{to kadra koji je vi{ak.
Isto tako, mada paradoksalno zvu~i, imamo i mawak kadra. Mi, u
stvari, imamo problem sa neodgovaraju}im vojnoevidencionim spe-
cijalnostima. Verujem da ti qudi koji su sada na raspolagawu ne tre-
ba da idu iz Vojske samo zato {to nemaju odgovaraju}u vojnoevidenci-
onu specijalnost. Wima treba ponuditi mogu}nost prekvalifikacije,

U ovom trenutku u Vojsci imamo oko 200
pukovnika, taman toliko koliko i formacij-
ski imamo mesta za taj ~in. To je, treba i to
re}i, dva i po puta mawe nego {to ima pukov-
nika u strukturama Ministarstva odbrane. Ta
anomalija hitno treba  da bude re{ena, jer
takva situacija jednostavno nije normalna. 


